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محمدتقی نقدعلی، نماینده مجلس:
شکایت از روحانی در پشت پرده ها 

سرهم بندی نشود
فارس: نماینده خمینی شهر در مجلس گفت:  �

تخلفات حســن روحانی در مجلس بررسی شده 
و دســتگاه عدلیه هــم باید در آزمون رســیدگی 
قضائی به این پرونده ســربلند بیرون بیاید؛ مردم 
نباید احســاس کنند که شکایت از حسن روحانی 

در پشت پرده ها سرهم بندی می شود.
حجت الاســلام محمدتقــی نقدعلــی، نماینده 
مردم خمینی شــهر درباره آخرین وضعیت رسیدگی 
بــه تخلفات حســن روحانی در قــوه قضائیه اظهار 
کرد: مسئله تخلفات حســن روحانی هیچ ربطی به 
شــأن معمم بــودن او ندارد؛ چرا که فقــط او عمامه 
بر ســر دارد، لذا رســیدگی به پرونده تخلفات وی در 
دادگاه ویــژه روحانیت را نمی پذیــرم و او در جایگاه 
ریاســت جمهوری تخلفاتــی کــرده که بایســتی به 
آن ســریعا رســیدگی کرد. وی افــزود: معمم بودن 
حســن روحانی کــه رئیس جمهور ســابق اســت، 
ربطــی به تخلفات و ســوء مدیریت هایی که در زمان 
ریاســت جمهوری داشته ندارد؛ قوه قضائیه امروز در 
یک آزمون جــدی قرار گرفته که اگر با آن سرســری 
برخــورد کند و نگاه به آن نــگاه به یک پرونده عادی 
باشــد، به اعتماد عمومی و ســرمایه اجتماعی نظام 
ضربه زده اســت. این در حالی اســت که این پرونده 
نمونه مشــابه در نظام ایرانی و اســلامی مان ندارد. 
نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه عمده ایرانیان شاکی این پرونده هستند، 
تصریح کرد: ۸۵ میلیون ایرانی شــاکی پرونده حسن 
روحانی هســتند و اگر از هر ایرانی ســؤال کنیم که از 
رئیس جمهور سابق شکایت دارید حتما پاسخ مثبت 
خواهــد داد و حتی حامیان سرســخت دولت تدبیر 
هم از حسن روحانی شکایت دارند؛ همگان خواستار 
ســؤال از رئیس جمهور سابق در یک محکمه عدلیه 
هســتند. نقدعلی گفت: با توجه بــه اینکه مجلس 
نقش خــود را درباره رســیدگی به عملکرد حســن 
روحانی در دوران ریاســت جمهوری ایفا کرده است، 
قوه قضائیه هم باید در این آزمون سربلند بیرون بیاید؛ 
خدای ناکرده مردم نباید احســاس کنند که موضوع 
شکایت از حسن روحانی در پشت پرده ها سرهم بندی 
می شود. بنابراین از مسئولان قوه قضائیه می خواهم 
رســیدگی به تخلفات حســن روحانی را در یک بستر 

شفاف و در انظار عمومی مدیریت کنند.
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محمود صادقی، نماینده سابق مجلس:
به وعده ها عمل نشد و مشکلات 

هم تشدید شد
ایلنا: محمود صادقی، نماینده سابق مجلس، درباره  �

اینکه این روزها از ســوی دولتمردان مطرح می شود که 
بایــد بــه وزرا و کابینه مهلت داده شــود و این در حالی 
اســت که در مجلس هســتند نمایندگانی که این روزها 
نقد به دولت دارند کــه در انجام برخی امور کوتاه مدت 
هــم ضعف هایی وجــود دارد، گفــت: با وجــود اینکه 
می دانیم مجلس یازدهم چگونه شــکل گرفت و قبل از 
انتخابات ریاســت جمهوری بالای ۲۰۰ نفر از نمایندگان 
نامه امضا کردند که آقای رئیســی کاندیدای این دوره از 
انتخابات شــود؛ تلقی این بود مجلس یازدهم با دولت 
همسو است و شاید هم تلاش هایی برای یک دست شدن 
قوای ســه گانه صورت گرفت و انتظــار هم این بود که از 
مجلس صدایی بلند نشــوند. او درباره شکل اعتراضات 
مردم با موضوع مشــکلات معیشــتی گفــت:  وضعیت 
معیشــتی مردم وضعیت بی ســابقه ای پیدا کرده است. 
آقای رئیســی در زمان انتخابات با تبلیغاتی که برای حل 
فوری مشــکلات مردم انجام داد، انتظــارات را بالا برد. 
حالا با گذشــت مدتــی که از روی کارآمــدن دولت آقای 
رئیســی می گذرد، به وعده ها عمل نشده و همچنان این 
مشکلات پابرجاســت و حتی تشدید هم شده است. وی 
ادامه داد:  مشــکلات ســوءمدیریتی در سال های گذشته 
وقتی روی هم انباشــته شد، مردم را به ستوه آورد. یکی 
از مشکلات شتاب تورم است. هرچقدر حقوق ها افزایش 
یابد، اقشــار مختلف مردم مثل فرهنگیــان، کارگران که 
می توان به آنها اشــاره کرد عقــب می مانند. در دولت و 
مجلس قبل حل مشکلات معیشتی مردم، در دستور کار 
بود اما مجلس فعلی با دادن وعده هایی مثل حل کردن 
سریع مشکلات مردم می خواستند که آن را حل کنند که 
دادن این وعده ها به افزایش مشکلات دامن زد. محمود 
صادقی در پاسخ به این سؤال که فاصله اعتراضات مردم 
کمتر شــده و بعــد از دی ۹۶ و آبان ۹۸ بــا وقفه حدودا 
دو ســاله به دلیل بیماری کرونا مواجه شده بود و حالا با 
واکســینه کردن مردم جدی تر شده اگر به این اعتراض ها 
رســیدگی نشــود چه اتفاقاتی پیش می آید، گفت:  اولین 
موضوع، شــکل مدیریت اعتراضات است. اگر قرار باشد 
همان ســبک و ســیاقی که در اصفهان عمل کردند در 
جاهای دیگــر عمل کنند، هر اجتماعــی، زمینه اجتماع 
دیگــری را فراهــم می کند. مدیریت ایــن تجمعات باید 
به گونه ای باشــد که اشــکال حقوقی، جامعه شناسانه و 
روان شناسانه آن سنجیده شــود و حق مردم را به عنوان 

یک حق اساسی محترم بدانند.

بودجه شــورای نگهبان در سال های اخیر همواره 
محل بحث و ســؤال بوده اســت. این پرسش به ویژه 
در ســال هایی که قرار نیســت هیــچ انتخاباتی برگزار 
شــود، پررنگ تر می شــود که افزایش بودجه این نهاد 
نظارتی بابت چیســت و قرار اســت صرف چه چیزی 
بشــود؟ در روزهای اخیــر افزایش بودجــه این نهاد 
نظارتی تا ۲۳ درصد هم برآورد شــده اگرچه شــورای 
نگهبان در توضیحی که منتشر کرده اعلام کرده است 
که بودجه اش نســبت به سال گذشــته ۴۰ درصد هم 
کاهش یافته اســت. برآوردها حاکی از این اســت که 
بودجه شــورای نگهبان از ۲۳ میلیارد و ۸۱۲۶ میلیون 
در لایحه بودجه ســال ۸۷، به رقم پیشــنهادی ۲۷۷ 
میلیارد تومان برای ۱۴۰۱ رســیده اســت. یعنی بیش 
از ۱۰ برابر در عرض ۱۴ ســال. یک ســؤال اساسی که 
همواره پرسیده شده این است که در سال هایی که قرار 
نیست انتخاباتی برگزار شود، بودجه این نهاد برای چه 
افزایش پیدا کند. پاسخی که اخیرا سخنگوی این شورا 
در دفاع ایراد کرده البته جدید نیست و پیش تر هم گفته 
می شد. هادی طحان نظیف گفته است: «فعالیت های 
زیرساختی، تشکیلاتی، آموزشی، به روزرسانی و توسعه 
سامانه های نظارتی و ســازماندهی ناظران فقط برای 
سال انتخابات نیست، کاری پیوسته است». دیروز هم 
شــورای نگهبان توضیحی در این باره اعلام کرد که در 
آن به هزینه های جــاری این نهاد از جمله هزینه های 
دفاتر نظارتی این نهاد در اســتان ها اشاره شده است. 
دفاتری که همان زمان تأسیس هم انتقادهای فراوانی 
متوجه آن بود و بســیاری تأسیس آن را خلاف وظایف 
مصــرح این نهاد در قانون اساســی می دانســتند. در 
پاسخ شــورای نگهبان آمده اســت: «وظایف شورای 
نگهبان علاوه بر بررســی و تطبیــق مصوبات مجلس 
شــورای اســلامی و اساســنامه های دولتی با شرع و 
قانون اساسی و همچنین پاسخ به استعلامات شرعی 
دیوان عدالــت اداری، در فرایند نظــارت بر انتخابات 
نیز به دو بخــش فعالیت های مســتمر همانند تهیه 
زیرســاخت های نظارت بر انتخابات، آموزش شــبکه 
نظارتی انتخابات، دفاتر نظارت بر انتخابات در مناطق 
مختلف کشور و... و فعالیت های غیرمستمر که صرفا 
در ســال های برگزاری انتخابــات موضوعیت می یابد، 
تقسیم می شود... بر همین اساس بودجه  فعالیت های 
مســتمر حوزه نظارت بر انتخابــات در قوانین بودجه 
هر ســاله و ذیل ردیف شــورای نگهبان در نظر گرفته 
می شــود در حالی که ردیف فعالیت های غیرمســتمر 

به عنوان بودجه متفرقه انتخابات و فقط در سال های 
برگــزاری انتخابــات پیش بینی می شــود... ازاین رو با 
عنایــت به عدم برگزاری انتخابات در ســال ۱۴۰۱، این 
امر در لایحه پیشنهادی بودجه ۱۴۰۱ نیز حذف گردیده 

است».
در توضیح شــورای نگهبان آمده اســت: «مجموع 
بودجه پیشنهادی برای شــورای نگهبان در سال ۱۴۰۱، 
۲۷۷ میلیارد تومان اســت این در حالی اســت که رقم 
مصوب مجلس شورای اســلامی برای شورای نگهبان 
در قانون بودجــه ۱۴۰۰ کل کشــور ۴۹۱ میلیارد تومان 
متشکل از ۳۳۱ میلیارد تومان برای فعالیت های دائمی 
شــورای نگهبان و ۱۶۰ میلیارد تومــان ناظر بر وظیفه 
نظارت بر انتخابات های ســال ۱۴۰۰ (ریاست جمهوری، 
میان دوره ای مجلس شــورای اســلامی و میان دوره ای 
مجلــس خبرگان رهبری) بوده اســت». ایــن نهاد در 
ادامه اشاره کرده که برخلاف آنچه مطرح شده بودجه 
این نهاد ۴۰ درصد نســبت به ســال قبل کاهش یافته 
اســت. طبیعی اســت که این ۴۰ درصد کاهش به این 
علت اســت که قرار نیســت در ســال جاری انتخاباتی 
برگزار شود تا مســتلزم هزینه اضافی شود. اما نکته ای 
که مغفول مانده این است که فارغ از مقایسه دو سال، 
روند بودجه ای این نهاد طی ســال های گذشــته فارغ 
از اینکه در آن ســال انتخاباتی در پیــش بوده یا نبوده 

افزایشی بوده است.
تا سال ۹۰ تنها یک ردیف بودجه به شورای نگهبان 
تخصیص داده شــده بود، اما از سال ۹۱ ردیف تازه ای با 
نام «کمک به اشــخاص حقیقی و حقوقی» هم به این 
بودجه اضافه شــده؛ رقمی که تاکنون توضیحی درباره 

محل مصرف آن داده نشده است.
نکته قابل توجه این اســت که تا ســال ۹۰ بودجه 
شــورای نگهبان به طور میانگین رشــدی سه تا چهار 
درصدی داشــته است، اما از ســال ۹۰ به بعد این رشد 
دورقمی می شــود و حتی ســال ۹۴ بودجــه این نهاد 
افزایش ۹۹درصدی را تجربه می کند. نکته تأمل برانگیز 
این اســت که سال ۹۵، در شرایطی که انتخاباتی در کار 
نبــوده و اصولا باید بودجه شــورای نگهبان نســبت به 
ســال ۹۴ کاهش پیدا می کرده، باز با رشدی ۲۱درصدی 
مواجه می شود و این مسئله در سال ۹۶ و ۹۷ نیز تکرار 
می شــود. پیش تر در واکنش به اعتراض ها نســبت به 
بودجه شورای نگهبان گفته شده بود: «بودجه شورای 
نگهبان خیلــی کمتر از پول توجیبی برخی مســئولان 

است».

رشد بیش از ۱۰برابری بودجه 
شورای نگهبان طی ۱۴ سال

شرق: ۲۱ آذر ابراهیم رئیســی اولین بودجه دولت خود 
را برای ســال ۱۴۰۱ با رقــم ۱۳۷۲  هزار میلیــارد تومان 
تقدیــم مجلس یازدهم کرد و حالا دولت منتظر اســت 
تــا نمایندگان نظــر و رأی خود را دربــاره آن اعلام کنند. 
رئیس جمهــور در روز تحویل بودجــه به مجلس گفته 
بود که این لایحه بر مبنای محورهایی همچون شفافیت، 
عدالت و اصلاح ساختار بودجه تدوین شده اما بااین حال 
رئیــس مرکز پژوهش هــا دیروز اعلام کــرده که ارزیابی 
لایحه بودجه سال بعد نشان می دهد این لایحه در کنار 
نقاط قوت، دارای نقاط ضعف و ابهامات مهمی اســت. 
آنچه درباره بودجه ۱۴۰۱ وجود دارد، این نکته اســت که 
قرار است توزیع ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی به شکلی که 
اکنون وجود دارد حذف شــود؛ اما مردم از دولت انتظار 

دارند تا به هر شکل ممکن تورم و گرانی را کنترل کند.
حاجی دلیگانــی، عضو هیئت رئیســه مجلس، بعد 
از تحویل بودجه توســط رئیس جمهور به پارلمان گفته 
بــود: «باید لایحه بودجه را مورد بررســی قــرار دهیم، 
ولی با این اهداف که آقــای رئیس جمهور عنوان کردند 
و سیاســت هایی که اعمال کردند و عددهایی که آوردند 
اگر همین در بودجه رعایت شــده باشد، تغییرات زیاد در 

بودجه لحاظ نخواهد شد».
بابک نگاهــداری، رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
نیز روز گذشــته عنــوان کرد اصــلاح ســاختار بودجه 
کشــور بــا رویکردهای مهمــی ماننــد عدالت محوری، 
محرومیت زدایــی، حمایــت از تولید و کنتــرل تورم و با 
دو هدف اساســی افزایش درآمدهای پایــدار و کاهش 
هزینه کردهای زائد، مد نظر دولت و مجلس قرار دارد و 
گفت: «بااین حال تحقق رویکردهای مد نظر و دست یابی 
به اهــداف مذکور، پیش نیازهای مهمــی دارد که بدون 
اهتمــام و پرداختن بــه آنها، در عمل اصلاح ســاختار 

بودجه ناممکن خواهد بود».
به گزارش روابــط عمومی این مرکز، نگهداری ادامه 
داد: «اگــر ایــن پیش نیازها رخ ندهد تنها شــاهد تغییر 
تبصره ها و اعداد و ارقــام بودجه بر روی کاغذ خواهیم 

بود و نمی توان به اهداف مد نظر دست یافت».
رئیس مرکز پژوهش های مجلس، افزود: «از ســوی 
دیگر بدون چابک ســازی دولت، ایجــاد انضباط مالی و 
افزایش بهره وری نیروی انسانی در ارائه خدمات دولتی 
دســتیابی به هدف کاهش هزینه کردهــای زائد بودجه 
محقق نخواهد شــد و بدون کاهش هزینه کردهای زائد 
دولــت، به جز اندکــی، منابعی برای حمایــت از تولید، 
معیشــت خانوار و محرومیت زدایی باقی نخواهد ماند. 

درواقع اصلاح ســاختار بودجه شــامل دو بخش مهم 
اســت؛ یکی تغییــر رویکرد و نگاه دولــت و مجلس به 
بودجه و انتخاب راهبردهای صحیح برای اصلاح بودجه 
و دیگــری اهتمام به اصلاح بخش های مهم دیگر نظام 
اقتصادی که بــه تحقق یا عدم تحقــق اهداف بودجه 

مستقیما وابسته به آنهاست».
او با بیان اینکه مجلس یازدهم در قانون بودجه ۱۴۰۰ 
و دولت سیزدهم در لایحه بودجه ۱۴۰۱، به خوبی عزم و 
اهتمام خود را برای اصلاح بودجه نشان داده اند، گفت: 
«بااین حال ارزیابی لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ با درنظر گرفتن 
رویکردهای عدالت محوری، محرومیت زدایی، حمایت از 
تولید و کنترل تــورم و تحقق اهداف افزایش درآمدهای 
پایــدار و کاهش هزینه کردهای زائد، نشــان می دهد این 
لایحــه در کنار نقاط قوت، دارای نقاط ضعف و ابهامات 

مهمی نیز هست».
نگهــداری، کاهــش بیش برآوردی منابــع و کاهش 
کســری بودجه و اصلاح سیاست ارز ترجیحی را از نقاط 
قوت بودجه ســال بعد دانسته و درباره نقاط ضعف آن 
گفته: «مهم ترین آنها، عدم کفایت منابع اختصاص یافته 
بــرای حمایت از معیشــت محرومان، تــداوم انعکاس 
منابــع و مصارف هدفمندی در خارج از ســقف بودجه 
عمومی، عدم رعایت برخی از ملاحظات در اصلاح نرخ 
سوخت برخی از صنایع و حذف برخی مصوبات مجلس 
در قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ جهت انضباط بخشــی به 
شرکت های دولتی و اصلاح رابطه مالی دولت و شرکت 

ملی نفت است».
رئیس مرکز پژوهش های مجلس به ابهامات بودجه 
۱۴۰۱ هم اشــاره کــرد و افزود: «برخی مــوارد در لایحه 
بودجه ســال آینــده هرچند در راســتای اصلاح بودجه 
و رســیدن به اهداف مورد اشــاره قرار داده شده اند، اما 
در تحقق این مــوارد ابهامات جدی وجــود دارد؛ برای 
نمونه درآمدهــای مالیاتی بیــش از ۶۰ درصد افزایش 
یافته انــد. هرچند این افزایش امری مثبت و در راســتای 
افزایش درآمدهای پایدار اســت، اما تحقق آن براساس 
شــرایط فعلی نظــام مالیاتی و کاهش ســهم دولت از 
درآمد مالیات بر ارزش  افزوده و افزوده شدن این سهم به 
درآمد شهرداری ها با اجرائی شدن قانون جدید مالیات بر 

ارزش افزوده در هاله ای از ابهام قرار دارد».
کلیــات اولین بودجه دولت ابراهیم رئیســی تا کمتر 
از یک ماه دیگر از کمیســیون های تخصصی و کمیسیون 
تلفیق خواهد گذشــت و در صحن علنی مجلس مورد 

بررسی نمایندگان قرار می گیرد.

ابهامات  بودجه از  زبان
 رئیس مرکز  پژوهش های مجلس


